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 المستخلص

 -C=N-))يشكببث اَصيٍثٍٍ ًْ حهك انًشكببث انخً ححخٕي عهى يجًٕعت اَصٔيٍثٍٍ       

ٔلذ أعًٓج ْزِ انًشكببث بخطبٍمبحٓب . يثم انٍٓذسٔصَٔبث، لٕاعذ شٍف، الأٔكغًٍبث، اَصٌُبث

ٔفً  .فً حمذو كًٍٍبء انخُبعك ٔرنك ببنخعشف عهى انشكم انُٓذعً ٔانخشكم نهًشكببث انكًٍٍبئٍت

يثم )أٔل يٍ دسط يعمذاث يشحبطبث اَصٔيٍثٍٍ . Ettlingو ٌعخبش انعبنى إٌخهُغ 1893عبو 

انطزق انزئٍسٍت  Pfeifferٔلذ طٕس انعبنى فٍفش ٔصيلاءِ ( حهك انًٕجٕدة ببنشعبنت انحبنٍت

وفً هذا انسٍبق . نخحضٍز يعقذاث اَسويٍزٍٍ ودراست انخىاص انفٍشٌقىكًٍٍبئٍت وانخزكٍبٍت نهب

عبيب، وقذ  150حعخبز اَسويٍزٍُبث َظى يزحبطت فزٌذة، حٍذ اسخخذيج كًزحبطبث يُذ أكزز يٍ 

 .حى َشز يئبث يٍ الأبحبد نذراست يخزاكببث اَسويٍزٍُبث فً الأعىاو انًبضٍت حخى اٌَ

-4،6وفً انزسبنت انًقذيت حبنٍب، حى ححضٍز يزحبطبث اَسيٍزٍُبث ببسخخذاو عًهٍت انخكبرف      

بُسبت يىنٍت ( SH)يع انسبنسبنذهبٌذ هٍذراسوٌ ( DAR)ئً اسخٍم انزٌشورسٍُىل رُب

(1DAR:1SH ) و(1DAR:2SH)، حكزٍف هٍذراسوٌ انذار يع الأسحٍٍ بُسبت يىنٍت وكذنك ة

(1DARDH:2Is)، حٍث َبحج ْزِ انخفبعلاث ْٕ انًشحبطبث انخبنٍت H3La ،  H4Lb و H2Lc. 

أطٍبف الأشعت : ْزِ انًشحبطبث ببعخخذاو انطشق انطٍفٍت انخبنٍتٔلذ حى حفغٍش انخشكٍب انبُبئً ل

ٔلذ حى . ححج انحًشاء، يطٍبفٍت انكخهت، أطٍبف انشٍٍَ انُٕٔي انًغُبطٍغً، انطٍف الانكخشًَٔ

انٍُكم  انكٕبهج انثُبئً،)أٌضب ححضٍش يخشاكببث ْزِ انًشحبطبث يع انكبحٍَٕبث انفهضٌت انخبنٍت 

 2:1و  1:2 ،1:1بُسبت يىنٍت  (ي، انخبرصٍٍ انزُبئً، وانكبديٍىو انزُبئًانزُبئً، انُحبص انزُبئ

(M:L).    ٔلذ أظٓشث انذساعبث انخحهٍهٍت  انكًٍٍبئٍت نٓزِ انًخشاكببث الأشكبل انُٓذعٍت انخبنٍت

دساعبث أٌضب عهى ، كًب دنج ْزِ ال(انشكم انثًبًَ الأٔجّ، يشبع يغخٕي أٔ سببعً الأٔجّ)

أٌ ْزِ انًخشاكببث لذ حًج يٍ خلال الاسحببط يٍ رساث انٍُخشٔجٍٍ نًجًٕعبث اَصٔيٍثٍُبث 

ٔرساث الأكغجٍٍ نحهمبث انفٍُٕلاث كًب اسحبطج بّ بعض جضٌئبث انًبء أٔ انكحٕلاث أٔ 

 كًب حى أٌضب دساعت ْزِ انًخشاكببث ببعخخذاو كلا يٍ انخحبنٍم انعُصشٌت، طشق. انخلاث



أطٍبف الأشعت ححج انحًشاء، أطٍبف الأشعت انفٕق انبُفغجٍت ٔانًشئٍت، )انخحبنٍم انطٍفٍت انخبنٍت 

( انحظ انًغُبطٍغً)أطٍبف انشٍٍَ الإنكخشًَٔ انًغضنً ببلاضبفت إنى انخٕاص انًغُبطٍغٍت 

 .  ٔلٍبعبث انخٕصٍهٍت انًٕلاسٌت

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Physicochemical Studies On Some Synthesized 

Transition Metal Complexes of Some Azomethine 

Compounds 

Summary 

      Azomethine compounds contain the azomethine group (-C=N-) such as 

hydrazones, Schiff bases, oximes, and azines. These compounds contributed in the 

progress of coordination chemistry in identify in the geometries and isomerism. The 

complexes containing azomethine ligands like those of the present work (Azine 

ligands) were studied on the first time by Ettling et. al. (1893). Pfeiffer and his co 

workers have been developed the principle methods for synthesizing the azomethine 

complexes and studied their physicochemical and structural properties. In this 

connection azomethines are considered as unique ligand systems, which have been 

employed as ligands for more than 150 years. Hundreds of papers on complexes of 

azomethines have been published in subsequent years.     

      In the present work, the ligands were prepared by the condensation of 4,6-

diacetylresorcinol (DAR) with salicylal-dehyde hydrazone (SH) in molar ratio 

(1DAR:1SH) and (1DAR:2SH) and of the dihydrazone of (DAR) with Isatin in molar 

ratio (1DARDH:2Is), yields the corresponding azine ligands, abbreviated as H3La, 

H4Lb, and H2Lc. The structures of these ligands were investigated using elemental 

analyses, IR, Mass, 
1
H-NMR and Electronic spectral analyses. The azine, H3La, H4Lb, 

and H2Lc ligands were allowed to react with cobalt(II), nickel(II), copper(II), zinc(II), 

and cadmium(II) ions in 1:1, 2:1 or 1:2 molar ratio to produce the complexes. Some 

complexes exhibited an octahedral geometry and the other exhibited square planer or 

tetrahedral geometry. 

     The bonding sites are the azomethine nitrogen atom and phenolic oxygen atoms as 

well oxygen atoms of free of H2O, alc. or acetate. The complexes were identified by 

elemental, infrared, UV-Visible, and ESR spectral analyses, as well as magnetic 

susceptibility and molar conductance measurements. 


